
P R O T O K Ó Ł

z posiedzenia Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa

w dniu 26 lutego  2007 roku

Obecni:

Radni wg listy obecności
Sekretarz  Miasta  –  Dorota  Bąk,  Kierownik  Wydziału  Polityki  Społecznej  –  Teresa  Wąsowicz, 
Komendant Straży Miejskiej – Krzysztof Niebylski

Posiedzenie Komisji prowadził:

Przewodniczący Komisji  – Marek Rajca

Porządek posiedzenia komisji:

1. Funkcjonowanie Straży Miejskiej i jej współpraca z Policją.
2.   Sprawy bieżące.

Ad. 1.  porządku obrad

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- Otwieram posiedzenie Komisji. 
- Tematem  dzisiejszego  posiedzenia  Komisji  jest  funkcjonowanie  Straży  Miejskiej  i  jej 

współpraca z Policją.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Omawia materiały komisyjne.

Andrzej Światek                            -               członek Komisji  

- Dlaczego w SM jest 2 zastępców komendanta?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Oprócz  tego,  że SM ma służbę stałego  dyżuru,  monitoring  to  jeszcze  ma Referat  Spraw 
Obronnych i Zarządzania Kryzysowego, przez co rozszerzył nam się zakres obowiązków. 

Andrzej Światek                            -               członek Komisji  

- Czy poszczególne piony podlegają różnym zastępcom?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Zastępcy mają zupełnie inne piony pod sobą. W przypadku nieobecności Komendanta jest 
pierwszy  zastępca.  Jeden  zastępca  odpowiedzialny  jest  za  służbę  w  terenie,  plany 
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zabezpieczenia imprez, służbę stałego dyżuru. Drugi zastępca jest odpowiedzialny za nadzór 
nad prowadzonymi czynnościami wyjaśniającymi, pracę ze szkołami, zarządzanie kryzysowe.

Andrzej Światek                            -               członek Komisji  

- Czy w związku z reorganizacją pracy w urzędzie zmniejszyło się zatrudnienie?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Trudno  mówić  o  zmniejszeniu  zatrudnienia,  kiedy  np.  dochodzi  nowe  zadanie  straży  – 
monitoring.  Na  dzień  dzisiejszy  są  jeszcze  braki  w  obsłudze  monitoringu.   W  Wydziale 
Zarządzania  Kryzysowego  były  zatrudnione  4,  a  potem 3  osoby,  a  w tej  chwili  w  Straży 
Miejskiej zajmują się tym 2 osoby.

Andrzej Światek                            -               członek Komisji  

- Czy w budżecie były uwzględniane środki na zwiększenie zatrudnienia?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Tak, były uwzględniane.

Andrzej Światek                            -               członek Komisji  

- Proponuję,  aby  ogłoszenie  o  naborze  do  Straży  Miejskiej  zostało  umieszczone  w  „Echu 
Czeladzi”.

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- Jakie potrzeby sprzętowe  ma na dzień dzisiejszy Straż Miejska?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Na  dzień  dzisiejszy  dysponujemy  dwoma  samochodami.  Niestety  nie  są  to  samochody 
przystosowane do przewozu zatrzymanych. 

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- Czy jest możliwa przeróbka tych samochodów?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Nie. Nie ma takiej możliwości.

Krystian Dąbrowski                      -               członek Komisji  

- Czy zakup tych samochodów był z państwem konsultowany?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Tak, tylko trzeba wziąć pod uwagę, że koszt wyposażenia samochodu specjalistycznego jest o 
50%  większy.  Mało  tego,  taki  samochód  nie  do  wszystkich  interwencji  straży  byłby 
wykorzystywany. To powinien być dodatkowy samochód przystosowany tylko i wyłącznie do 
przewozu osób niebezpiecznych.  Zawsze brakowało pieniędzy na to,  aby tak wyposażony 
pojazd kupić.

Hanna Szołowska                         -               członek Komisji  

- Ile takich przewozów roku jest?
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Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Do izby wytrzeźwień  w ubiegłym roku przewieziono 59 osób, do domu 27. 

Andrzej Mentel                                            -               członek Komisji  

- Ile kosztuje taki samochód?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Ok. 100.000 zł.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Jest  kilku  producentów takich  samochodów.  Opel  to  jest  pow.  100.000  zł,  volkswagen  - 
130.000 – 140.000 zł. To są najtańsze marki.

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- A czy w ramach współpracy z policją jest możliwość korzystania z samochodu policyjnego?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Policja raczej korzysta z naszych usług, a nie my z usług policji, z tego powodu, że oni mają 
chyba 2 sprawne samochody.

Krystian Dąbrowski                      -               członek Komisji  

- Podczas wspólnego patrolu SM z policją,  strażnik pewnych czynności nie może robić.  Kto 
odpowie jeśli coś się stanie strażnikowi?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Jeśli  chodzi  o  osobę  przybraną,  to  ona  kiedy  udziela  policjantowi  pomocy  ma  te  same 
uprawnienia co funkcjonariusz policji. Oczywiście wszystkie czynności  firmuje policjant.

Danuta Walczak                            -               członek Komisji   

- A jakie ma uprawnienia strażnik miejski bez policjanta?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Pilnowanie porządku w miejscach publicznych,  czuwanie nad porządkiem i  kontrola  ruchu 
drogowego  w  zakresie  określonych  w  przepisach  o  ruchu  drogowym,  współdziałanie  z 
właściwymi podmiotami w zakresie ratowania życia i zdrowia obywateli, pomoc w usuwaniu 
awarii  technicznych  i  skutków  klęsk  żywiołowych  oraz  innych  miejscowych  zagrożeń, 
zabezpieczenie miejsca przestępstwa, katastrofy lub innego podobnego zdarzenia albo miejsc 
zagrożonych takim zdarzeniem przed dostępem osób postronnych lub zniszczeniem śladów i 
dowodów do momentu  przybycia  właściwych  służb,  a  także ustalenie  w miarę  możliwości 
świadków  zdarzenia,  ochrona  obiektów  komunalnych  i  urządzeń  użyteczności  publicznej, 
współdziałanie z organizatorami i innymi służbami w ochronie porządku podczas zgromadzeń 
i imprez publicznych, doprowadzenie osób nietrzeźwych do izby wytrzeźwień lub miejsca ich 
zamieszkania,  jeżeli  osoby  te  zachowaniem swoim dają  powód  do  zgorszenia  w  miejscu 
publicznym, znajdują się w okolicznościach zagrażających ich życiu albo zagrażają zdrowiu i 
życiu innych osób, informowanie społeczności lokalnej o stanie i rodzajach zagrożeń, a także 
inicjowanie  i  uczestnictwo  w  działaniach  mających  na  celu  zapobieganie  popełnianiu 
przestępstw i wykroczeń oraz zjawiskom kryminogennym i współdziałanie w tym zakresie z 
organami  państwowymi,  samorządowymi  i  organizacjami  społecznymi,  konwojowanie 
dokumentów, przedmiotów wartościowych lub wartości pieniężnych dla potrzeb gminy. To są 
obowiązki Straży Miejskiej.
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- Prawa  Straży  Miejskiej  –  udzielanie  pouczeń,  legitymowanie  osób  w  uzasadnionych 
przypadkach w celu ustalenie ich tożsamości, ujęcie osób stwarzających w sposób oczywisty 
bezpośrednie zagrożenie dla życia lub  zdrowia ludzkiego, a także dla mienia i niezwłocznego 
doprowadzenia  ich  do  najbliższej  jednostki  policji,  nakładanie  grzywien  w  postępowaniu 
mandatowym za wykroczenia określone w trybie przewidzianym przepisami o postępowaniu w 
sprawach  o  wykroczenia,  dokonywanie  czynności  wyjaśniających,  kierowanie  wniosków  o 
ukaranie do sądu, oskarżanie przed sądem i wnoszenie środków odwoławczych w trybie i 
zakresie  określonym  w  kodeksie  postępowania  w  sprawach  o  wykroczenia,  usuwanie 
pojazdów  i  ich  unieruchomianie  przez  blokowanie  kół  w  przypadkach,  zakresie  i  trybie 
określonym  w  przepisach  o  ruchu  drogowym,  wydawanie  poleceń,  żądanie  niezbędnej 
pomocy od instytucji państwowych i samorządowych, zwracanie się w nagłych przypadkach o 
pomoc  do  jednostek  gospodarczych  prowadzących  działalność  w  zakresie  użyteczności 
publicznej oraz organizacji społecznych, jak również do każdej osoby o udzielenie doraźnej 
pomocy  na  zasadach  określonych  w  ustawie  o  policji,  obserwowanie  i  rejestrowanie  przy 
użyciu środków technicznych obrazu zdarzeń w miejscach publicznych. 

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Wymagania w stosunku do strażników przy naborze są bardzo duże. Niestety wielu z nich nie 
spełnia tych wymogów. 

Danuta Walczak                            -               członek Komisji   

- Jakie kryteria stawiamy przy przyjmowaniu strażników?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Zgodnie z ustawą kandydat do Straży Miejskiej musi być sprawny fizycznie i psychicznie, musi 
to   być  osoba  zdrowa.  W  stosunku  do  mężczyzn  dopisaliśmy  kategorię  zdrowia  „A”. 
Dodatkowo życzymy sobie, ale to nie jest obligatoryjne, żeby miał prawo jazdy. 

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Płacimy później tym ludziom szkolenie 3-miesięczne, które jest bardzo drogie. Nie możemy 
inwestować  co  chwilę  w  inną  osobę,  która  będzie  odchodziła,  bo  nie  spełni  wymagań 
fizycznych.

Hanna Szotowska                         -               członek Komisji  

- Czy zabezpieczamy się jakąś klauzulą,  że jeżeli  taki  kandydat  odejdzie  ze służby,  będzie 
zwracał koszty szkolenia?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Różnie  bywa.  Czasami  my  musimy  zrezygnować  z  kandydata,  bo  nie  do  końca  się  go 
prześwietli.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Ustawa mówi w ten sposób, że strażnika miejskiego zatrudnia się na okres próbny 1 roku i w 
czasie tego roku musi przejść to przeszkolenie i zakończyć go pozytywnie. Dlatego, żeby nie 
mieć  zbyt  wielkich  strat,  strażnicy  którzy  są  w  okresie  kandydackim  nie  dostają  pełnego 
wyposażenia.  Dostają od nas tylko jeden mundur, żebyśmy nie ponosili kosztów.

Hanna Szotowska                         -               członek Komisji  

- Ile kosztuje to szkolenie?
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Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Ok. 1500 zł.

Marek Rajca                      -               Przewodniczący Komisji  

- Porównując lata 2005 i 2006 widzimy radykalny wzrost kontroli prywatnych posesji.  Skąd się 
to wzięło? Jaki był zakres tych kontroli?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- To są prowadzone akcje , ale na to nałożyła się również kampania ptasiej grypy, spisywania 
ptaków, hodowców ptaków.

Hanna Szotowska                         -               członek Komisji  

- Wiem,  że  Wydział  Polityki  Społecznej  prowadzi  kontrole  sklepów  pod  kątem  sprzedaży 
alkoholu osobom nieletnim ..

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Razem ze Strażą Miejską. W poprawce do ustawy o strażach gminnych obiecują nam, że 
będziemy mogli działać po cywilnemu, bo na razie jak strażnik przyjdzie to jest wszystko w 
porządku.

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Duże znaczenie ma też monitoring, w którym widać np. sklepy na Piaskach. Wtedy każdy boi 
się sprzedać alkohol nieletniemu, bo wie, że jest to w jakiś sposób kontrolowane. Picie pod 
sklepem nie wchodzi w grę, bo to widać.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Dlatego też można by rozszerzyć monitoring na kolejne miejsca. 

Andrzej Świątek                            -               członek Komisji  

- Jak Pan widzi perspektywę pracy fotoradaru?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Umowa obowiązuje nas do października tego roku. Jeśli chodzi o podstawy działania, to sądy 
orzekają różnie. W prawie o ruchu drogowym jest delegacja, że Minister Spraw Wewnętrznych 
wyda przepisy szczególne w jaki sposób należy przeprowadzić kontrolę ruchu drogowego. W 
rozporządzeniu  Ministra  o  kontroli  ruchu  drogowego  mamy  uprawnienia  do  kontroli  przy 
pomocy  fotoradaru,  kamer,  rejestracji  za  pomocą  zdjęć.  Nie  wolno  nam  zatrzymywać 
pojazdów w ruchu. Możemy natomiast blokować koła w pojazdach, jeżeli stoją w miejscach 
niedozwolonych. Wolno nam również odholowywać pojazdy, jeżeli zagrażają bezpieczeństwu 
czy są porzucone. Orzecznictwo sądów, przede wszystkim w Szczecinie i Gliwicach, mówi, że 
skoro nie ma w rozdziale „kontrola ruchu drogowego” wypisanych Straży Miejskich, to my nie 
mamy  prawa  kontrolować.  Kłócą  się  tutaj  2  przepisy,  bo  zgodnie  z  ustawą  o  strażach 
miejskich mamy prawo do kontroli  ruchu drogowego, zgodnie z Rozporządzeniem Ministra 
Spraw Wewnętrznych o kontroli ruchu drogowego też mamy, natomiast nie jesteśmy ujęci w 
tym całym rozdziale o kontroli ruchu drogowego. Sprawa jest nagłośniona, więc w tej chwili 
obywatele nie przyjmą nam mandatu. Sprawy będą kierowane do sądu i my będziemy do tego 
dopłacać – przesyłki polecone. Możemy używać fotoradaru tylko na zasadzie prewencyjnej 
dopóki nie pojawi się zmiana w prawie o ruchu drogowym. Przy tym stanie prawnym używanie 
fotoradaru przez Straż Miejską nie jest dozwolone.
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Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- W styczniu miała miejsce wizyta naszej delacji  w Auby. Jednym z punktów tej wizyty była 
rozmowa  z  miejscową  Strażą  Miejską.  Czy  z  tej  rozmowy  wynikły  jakieś  korzyści?  Czy 
możemy przejąć od nich jakieś wzorce?

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Straż Miejska działa tam na bardzo podobnych zasadach. Działalność Straży dotyczy głównie 
porządku. 

Krystian Dąbrowski                      -               członek Komisji  

- W  ubiegłym  roku  Straż  Miejska  wykorzystała  82%  środków  przyznanych.  25%  środków 
wykorzystano na zakup usług zdrowotnych. Na zakup usług pozostałych było przeznaczone 
188.000 zł, wykorzystano 44.000 zł.

Bogusława Karecińska               -               Kierownik Wydziału Administracyjno - Gospodarczego  

- Tutaj było planowane 150.000 zł na dzierżawę fotoradaru, co nie zostało wykorzystane. Za 
fotoradar zapłaciliśmy za ubiegły rok jedynie 16.000 zł.

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- Usługi  zdrowotne  są  związane  z  tym,  że  w  ubiegłym  roku  miało  być  już  więcej  osób 
zatrudnionych.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Planowaliśmy zatrudnienie nowych strażników już w lipcu, a proces ten się przedłużył.

Dorota Bąk                                      -               Sekretarz Miasta  

- To miało być na badania lekarskie, szkolenia. 

Krystian Dąbrowski                      -               członek Komisji  

- Na zakupy inwestycyjne przeznaczone było 155.000 zł. Wykorzystane zostało 117.000 zł. Na 
co przeznaczone zostały te pieniądze?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Chodzi tu o monitoring, komputery. 

Bogusława Karecińska               -               Kierownik Wydziału Administracyjno - Gospodarczego  

- Wartość  zakupu  monitoringu  została  wyliczona  przez  nas  na  155.000  zł,  ale  w  wyniku 
przetargu kwota ta zmalała.

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- Czy rozszerzenie  bazy  sportowej   miało  wpływ na zmniejszenie się  przestępczości  wśród 
młodzieży na terenie miasta?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- To  trudno  ująć  statystycznie,  bo  nie  ma  punktu  odniesienia,  ale  każda  forma,  która  daje 
zajęcie młodzieży na pewno wpływa na zmniejszenie przestępczości.
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Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- Jak Pan Komendant ocenia współpracę  z policją? Czy można ją rozszerzyć?

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- Rozszerzyliśmy  współpracę  z  policją.  Ustalamy  wspólne  patrole,  wspólnie  zabezpieczamy 
imprezy. Z naszej strony współpraca sprawdza się bardzo dobrze. Myślę, że policja również 
nie powinna narzekać.

Andrzej Świątek                            -               członek Komisji  

- Kiedyś strażnicy nie narzekali, że samochody nie spełniają wymogów i potrzeb. W poprzedniej 
kadencji  też  nie  dyskutowaliśmy  na  temat  wysokości  środków na  zakup  samochodów do 
straży. Burmistrz przedstawił 50.000 zł, 60.000 zł i wszyscy na komendę zagłosowali za. Jest 
specyfikacja istotnych warunków zamówienia, o której mówi prawo zamówień publicznych. Ja 
nie wyobrażam sobie, że można było kupić 2 samochody, które nie zabezpieczają potrzeb 
straży.

Krzysztof Niebylski                       -               Komendant Straży Miejskiej  

- To byłoby ideałem mieć taki samochód, ale na razie musimy pracować na tym co jest.

Czesław Badura                            -               członek Komisji  

- Samochód z wydzieloną częścią dla zatrzymanego jest niezbędny i ja będę optował za jego 
zakupem. 

Ad. 2.  porządku obrad

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

- W przyszłym miesiącu tematem będzie stan targowisk i  plany z nimi związane.  Proponuję 
zaprosić na posiedzenie Komisji przedstawicieli kupców.

- Czy chciałby ktoś zabrać głos w sprawach bieżących?

Czesław Badura                            -               członek Komisji  

- Chciałbym, aby w „Echu Czeladzi”  opublikowane zostały dyżury radnych.

Marek Rajca                                    -               Przewodniczący Komisji  

-  Po wyczerpaniu porządku obrad zamykam posiedzenie komisji.

                     Przewodniczący
             Komisji Polityki Społecznej,

 Zdrowia i Bezpieczeństwa
                                                                 

                        Marek Rajca

Protokołowała :
Elżbieta Augustyniak
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